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REVISTA PRESEI 
 

 Transportatorii romani sarbatoresc o mica victorie: Parlamentul European a amanat legile care i-ar putea 
falimenta 
Sutele de transportatori romani care protesteaza, pe 27 martie, la Strasbourg, la adresa adoptarii unor legi care i-
ar putea baga in faliment au motive sa se bucure. Motivul: Parlamentul European a acceptat sa reanalizeze actele 
normative dezavatajoase pentru romani. 
Peste 200 de membri ai Asociatiei Patronale Transport Europa (APTE) 2000 protesteaza, in acest moment, la 
Strasbourg, nemultumiti de faptul ca Pachetul de Mobilitate 1 ar putea fi adoptat, cauzandu-le pierderi 
imporante. In mod normal, alti 300 de transportatori ai Federatiei Operatorilor Romani de Transport (FORT) ar fi 
trebuit sa se alature manifestatiei, dar au renuntat in ultimul moment si s-au intors acasa, in noaptea de marti 
spre miercuri. Iata de ce. 
"Noi deja plecasem spre Strasbourg in momentul in care - in cursul noptii de ieri - un eurodeputat roman ne-a 
anuntat ca Tajani (presedintele Parlamentului European - n.red.) a anulat votul Pachetului de Mobilitate 1 in 
plenara se astazi. Asa ce ne-am intors din drum", a explicat presedintele FORT, Augustin Hagiu, pentru Ziare.com. 
Potrivit Uniunii Nationale a Transportatorilor Rutieri din Romania (UNTRR), Pachetul de Mobilitate 1 a fost 
retrimis Comisiei de Transport si Turism - TRAN, in conformitate cu articolul 175 din Regulamentul de procedura, 
unde urmeaza sa fie rediscutat. 
"Va fi, probabil, ingropat acolo, pana cand se vor alege urmatorii europarlamentari. Momentan, ne multumim si 
cu aceasta solutie, in conditiile in care eforturile pentru implementarea masurilor Pachetului de Mobilitate 1 ar fi 
fost uriase", a explicat Augustin Hagiu. 
In ianuarie, FORT a organizat un protest la Bruxelles, cerand ca multe dintre prevederile Pachetului 1 de 
mobilitate sa se modifice. 
Initial, europarlamentarii n-au ascultat vocea protestatarilor si au stabilit ca miercuri, pe 27 martie, pachetul de 
legi ar urma sa intre la vot final, in plen, la Strasbourg. Ulterior, insa, strategia s-a schimbat. 
De ce se tem transportatorii romani sa se adopte Pachetul de Mobilitate 1? 
Adoptarea Pachetului 1 de Mobilitate in forma curenta ar schimba radical modul in care se desfasoara transportul 
de marfuri in Europa. 
Printre altele, noile norme obliga firma de transport din Romania - in cele mai multe dintre situatii - sa isi 
plateasca soferul care face curse internationale in regim de detasare. Acest lucru inseamna ca, atata vreme cat 
circula prin Romania, el va fi platit in raport cu salariul negociat la angajare. 
Pentru orele petrecute la volan, in timpul cursei, pe teritoriul altor tari, cum ar fi Austria, Germania sau Franta, 
insa, soferul ar urma sa fie platit la nivelul salariului minim din acele state (si care, evident, e mult mai mare decat 
in Romania) . Or, intreprinzatorii din bransa spun ca nu au cum sa si nici posibilitatea sa isi plateasta soferii cu 8-9 
euro pe ora sau chiar cu mai mult de atat. 
Pachetul de Mobilitate 1 mai prevede si alte schimbari. Spre exemplu, actele normative din acest set ii interzic 
soferului sa isi mai petreaca anumite perioade de odihna - numite timpi de "repaos saptamanal" - in cabina TIR-
ului. In schimb, ii obliga pe acesta sa se cazeze intr-un spatiu in care sa se poata, intr-adevar, relaxa. 
Nu in ultimul rand, normele pe care PE vrea sa le adopte i-ar impune soferului sa revina in Romania o data la 3 sau 
4 saptamani. 
Tarile din Vest au gasit mai multe justificari pentru promovarea Pachetului 1 de Mobilitate. Unele dintre ele 
tineau de respectarea drepturilor soferilor. Altele, de faptul ca transportatorii din Vest si-ar fi deschis filiale in 
estul Europei, ca sa angajeze soferi pe salarii mai mici, cu care, de fapt, fac transport tot prin Austria, Olanda, 
Germania si Franta. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Protest la CNSAS: Angajatii sunt pusi sa cumpere sapun si hartie igienica (Video) 
Mai multi membri ai Consiliului National pentru Studierea Arhivelor Securitatii au protestat, marti, dupa ce 
conducerea institutiei a refuzat majorarea salariilor cu 15%. 
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Alexandra Toader, membru in colegiul CNSAS, a transmis, miercuri pe Facebook ca "Biroul de coordonare al 
CNSAS, format numai din reprezentanti ai PSD, isi ignora propriii angajati" si a explicat ca "Saptamana trecuta, 
amendamentul referitor la majorarea cu 15% a cuantumului brut al salariilor de baza pentru functionarii CNSAS a 
fost respins de Comisia pentru munca si protectie sociala. O veste tragica pentru toti angajatii institutiei, ale caror 
venituri, in comparatie cu alte institutii publice de pe acelasi nivel cu CNSAS, sunt incomparabil mai mici". 
Aceasta noteaza ca seful institutiei nu a intreprins nicio masura pentru sustinerea amendamentului. 
"Mai grav, celorlalti membri ai Colegiului li s-a ocultat problema. Am aflat despre nelinistea din randul angajatilor 
cand nu se mai putea face nimic: amendamentele la OUG 41/2018 trecusera deja de Parlament, insa fara cel 
privitor la CNSAS", a adaugat ea, precizand ca in consecinta angajatii au organizat un protest in fata salii de 
sedinte a Colegiului, "imputandu-i presedintelui faptul ca i-a ignorat, nu le-a reprezentat drepturile, in conditiile in 
care contextul era unul cat se poate de favorabil. Presedintele a incercat sa se disculpe, iar celor nemultumiti li s-a 
recomandat sa mai astepte 'pana la urmatorul tren'". 
Ea acuza ca lipsa comunicarii in institutie a atins cote maxime si ca cei din conducere ascund membrilor Colegiului 
problemele esentiale cu care se confrunta CNSAS. 
"Asa s-a intamplat si acum: a fost trecuta sub tacere o chestiune extrem de sensibila, care ar fi avut sanse sa fie 
rezolvata daca eram informati. 
Se va taragana rezolvarea situatei, in speranta ca oamenii vor uita? Acest lucru e de nepermis. Angajatii isi doresc 
o conducere responsabila, al carei principal scop sa fie asigurarea drepturilor salariale cuvenite si bunul mers al 
CNSAS. Nu se mai pot hrani din promisiuni. Trebuie facute toate demersurile pentru indreptarea acestei 
inechitati, izvorate din indolenta Biroului de coordonare si din dubla masura a guvernantilor in privinta salarizarii", 
a mentionat Toader. 
Si Madalin Hodor, istoric si cercetator CNSAS, a scris pe Facebook despre acest protest. 
"Am fost alaturi de colegii mei la intrarea in sala de sedinte a Colegiului CNSAS. Am 'multumit' conducerii prin 
aplauze pentru dezinteresul aratat fata de angajatii institutiei, pentru faptul ca nu au facut nimic pentru ca 
salariile noastre sa fie macar aduse la nivelul celorlalte institutii din administratia centrala, pentru faptul ca de un 
an de zile singura lor modalitatea de comunicare cu noi a fost prin comisii de disciplina, amenintari si jigniri 
repetate. Pentru nepasarea fata de interesele institutiei si pentru misiunea ei", a notat el. 
Istoricul ofera mai multe detalii despre situatia de CNSAS. 
"Intre timp, colegi de ai mei, a caror expertiza este greu de inlocuit, spre imposibil (in special juristi, cei care 
duceau greul proceselor contra securistilor) au fost nevoiti sa plece. Nu sunt niciodata bani de calculatoare, 
pretentii si cercetatorii se bat pe aceleasi aparate de citirea a microfilmelor depasite, in fiecare an in luna iunie 
suntem anuntati ca trebuie sa ne cumparam singuri sapunul si hartia igienica, sa facem economie la energie 
electrica si alte asemenea. 
Desigur economie facem tot noi, angajatii. Singurii. Tot singuri suntem si cand vine vorba despre cariera in functie. 
Suntem singura institutie din tara unde nu exista cursuri de pregatire profesionala, unde avansarile in treapta 
profesionala se fac doar dupa scandaluri si dupa interventii ale ANFP, unde salariatii, in loc sa fie ascultati, sunt 
indrumati de conducere sa isi caute dreptatea in instanta. Apoi sunt amenintati ca vor fi concediati daca 
indraznesc sa o faca", a punctat Hodor. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Angajatii fabricii Nestle Timisoara vor protesta vineri la Bucuresti si ameninta cu greva foamei 
Angajatii fabricii Nestle Timisoara vor protesta vineri in fata sediului central al companiei din Bucuresti si sustin ca, 
in cazul in care nu vor primi pachetele compensatorii solicitate, unii dintre ei vor intra in greva foamei, se arata 
intr-un comunicat al Federatiei Sindicatelor din Industria Alimentara. 
"In semn de nemultumire fata de refuzul continuu al reprezentantilor companiei de a da curs cererilor sindicatului 
privind acordarea unor pachetelor sociale compensatorii, la fel ca in alte state membre ale Uniunii Europene, 
sindicatul impreuna cu federatia organizeaza un protest la sediul central din Bucuresti", se arata in comunicat. 
Actiunea va avea loc intre orele 10:00 si 12:00. 
Daca cerintele sindicalistilor nu vor fi onorate, acestia precizeaza ca se va trece la actiuni extreme ale unor 
reprezentanti ai sindicatului din companie, care, la o data ce va fi anuntata ulterior, vor intra in greva foamei. 
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Actiunile au inceput in data de 12 martie, cand toti angajatii au purtat banderola la mana in semn de protest, iar 
din data de 18 martie, zilnic, intre orele 15:00 si 17:00, in fata fabricii se scandeaza impotriva companiei si a 
faptului ca factorii de decizie din Romania sunt neputinciosi si dezinteresati in fata de actiunilor de distrugere a 
companiilor si a locurilor de munca. 
Organizatia sustine ca are sprijinul Uniunii Internationale a lucratorilor din Alimentatie, Agricultura, Hoteluri, 
Restaurante, Catering si Tutun (IUF), organizatie internationala la care FSIA - SINDALIMENTA este membra. 
"Cerintele angajatilor Nestle au fost prezentate la Geneva, dar se pare ca jocurile si interesele managerilor din 
spatele negocierilor oficiale sunt mai puternice. FSIA-SINDALIMENTA a solicitat IUF adoptarea unei masuri 
generale, care sa vina in sprijinul angajatilor. Astfel, in situatia inchiderii definitive a unor companii, indiferent de 
tara in care aceasta are fabrici, sa se acorde tuturor angajatilor drepturi sociale egale. 
De asemenea, o propunere asemanatoare, alaturi de altele importante pentru constructia unei protectii sociale 
reale, s-a dorit a fi discutata si cu ministrul Muncii si Justitiei Sociale. Din pacate insa, dezinteresul manifestat de 
catre acesta nu a facut posibila discutia. Consideram ca aceasta lipsa de interes nu poate conduce decat la o mai 
mare migratie a fortei de munca dinspre Romania catre statele membre UE", se mai arata in comunicat. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Ce modificări aduce OUG 114. Indicele ROBOR va fi înlocuit cu un indice bazat pe tranzacții. Pentru creditele 
în derulare modificarea se face la cerere 
Ministerul Finanţelor a pus în dezbatere publică noua formă a Ordonanţei 114. Aceasta schimbă modul de taxare 
a băncilor, iar indicele ROBOR va dispărea din calculul dobânzilor pentru creditele noi în lei acordate persoanelor 
fizice. 
Indicele ROBOR va fi înlocuit cu un indice bazat pe tranzacții. Pentru creditele în derulare modificarea se face la 
cerere 
Modificarea cea mai importantă pentru publicul larg este înlocuirea indicelui ROBOR, bazat pe cotații, cu un indice 
bazat pe tranzacții, despre care ministrul Finanțelor spune că este mai mic și ar trebui să aducă rate mai mici 
pentru românii care au credite în lei cu dobândă variabilă. 
Acest indice va fi calculat trimestrial de către BNR și va fi aplicat automat pentru creditele care vor fi luate 
începând cu luna mai a acestui an. Pentru creditele care sunt în derulare, care s-au încheiat deja contracte, va 
trebui ca titularul creditului să facă o cerere de refinanțare, la banca sa sau la o altă bancă, pentru a obține alte 
condiții de creditare. 
În ultimii 10 ani, diferența dintre ROBOR la 3 luni și media trimestrială a ratei dobânzii tranzacțiilor interbancare a 
variat între 0,3 și 3 puncte procentuale. 
Băncile vor plăti o taxă în funcție de cât de mari sunt 
O altă modificare se referă la faptul că băncile nu vor mai plăti taxa în funcție de evoluția ROBOR ci vor plăti o taxă 
în funcție de cât de mare este banca. Taxa scade de la 1,2 % la 0,4 % sau 0,2 %. În plus acestă taxă poate fi redusă 
dacă respectiva bancă acordă mai multe credite sau dacă reduce marja de dobândă. 
Taxa se va reduce de la 1,2% pe an din activele financiare la 0,2% pentru băncile cu o cotă de piață de sub 1% și la 
0,4% pentru cele cu o cotă de piață de peste 1%. 
Producătorii de energie pe cărbune, scutiți de taxa de 2% 
Sunt schimbări aduse și în domeniul energetic. Complexurile energetice pe cărbune Oltenia și Hunedoara sunt 
scutite de taxa de 2 % pentru că riscau să intre în faliment. De asemenea, sunt scutite de taxe și centralele de 
cogenerare care produc și energie termică și energie electrică. 
Pilonul II de pensii 
În privința Pilonului II de pensii, proiectul de ordonanță aduce o amânare a chestiunii aflate în discuții - majorarea 
semnificativă a capitalului social pe care îl are fondul de investiții, compania care administrează contribuțiile din 
Pilonul II. Această creștere urmează să fie stabilită până la finalul lunii mai, iar majorarea efectivă a capitalului 
social nu va mai trebui făcută până la jumătatea anului, ci până la finalul anului. 
OUG nu aduce nicio modificare în privința comunicațiilor. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Adrian Vasilescu, BNR: ROBOR-ul nu poate fi stabilit în birou, nu poate fi stabilit prin Ordonanţă de Urgenţă 
Adrian Vasilescu, consilierul de strategie al Băncii Naţionale a României (BNR), a susţinut, miercuri, că înlocuirea 
ROBOR cu rata dobânzii la tranzacţiilor interbancare poate să nu ducă la reducerea ratei creditelor, aşa cum crede 
Guvernul, deoarece ROBOR este stabilit doar de piaţă. 
„ROBOR-ul este un indicator de piaţă. Aşa este şi aşa va rămâne. ROBOR-ul nu poate fi stabilit în birou, nu poate fi 
stabilit prin Ordonanţă de Urgenţă. (…) Cifrele aşa spun că ROBOR nu ascultă de ce se întâmplă în cancelarie”, a 
spus, miercuri, Adrian Vasilescu, consilierul de strategie al Băncii Naţionale a României (BNR), într-o intervenţie 
telefonică la Digi24. 
Rata dobânzii tranzacţiilor interbancare, cu care Guvernul vrea să înlocuiască ROBOR la calcularea ratelor pentru 
credite, a crescut în februarie faţă de ianuarie mai mult decât ROBOR, arată un grafic realizat de BNR. Media 
lunară a ROBOR la 3 luni a fost de 3,17% în februarie, în creştere de la 2,97% în ianuarie. În schimb, rata dobânzii 
tranzacţiilor interbancare a fost în februarie de 3,38%, în creştere de la 2,24% în ianuarie. 
„Plecând de la cotaţii, vom vedea că, în aceste trei luni de când este pe piaţă în discuţie Ordonanţa de Urgenţă a 
Guvernului 114, au fost la cotaţiile pe primele scadenţe, că ROBOR are opt scadenţe - o zi, două zile, o săptămână, 
o lună, trei luni, şase luni, nouă luni, 12 luni -, cât nu s-a ştiut exact ce va fi, ROBOR-ul la scadenţele de o zi, două 
zile şi o săptămână a urcat foarte mult, şi până la 3,5% şi 3,56%, peste Lombard (3,5%). A fost 3,6%, în 25.02, 
3,62%, 3,72%, cu mult peste rata Lombard, care este o rată plafon. De ce? Pentru că s-au repezit să participe la 
această dezbatere şi bănci care, de obicei, se împrumută la Banca Naţională, la Lombard, până la plafon. Multe 
dintre aceste bănci şi-au vândut titlurile de stat, ca să câştige imediat. Vânzându-le nu mai au titluri de stat cu 
care să îşi onoreze împrumuturile de la Banca Naţională. Atunci au fost la mâna unor bănci care le-au taxat. Când 
era gata să se lămurească lucrurile şi s-a înţeles că se renunţă la ROBOR drept metodă de calcul pentru această 
taxă pe activele financiare, ROBOR-ul s-a dus pe 1,67%-1,7%, până luni. De luni 25 martie, au sărit peste 3% toate 
ratele, pentru că iar s-a instalat confuzia pe piaţă. Astăzi, ROBOR-ul la tranzacţii cum ar vrea să sune această 
ordonanţă este 3,37%. Dacă ne uităm la cotaţii, vom vede că la o lună a fost 3,19%”, a explicat Vasilescu. 
În schimb, ROBOR la 3 luni a fost miercuri de 3,23% şi la 6 luni de 3,32%, ambele fiind în stagnare faţă de marţi. 
Marţi seara, după aproape trei luni de discuţii pe marginea taxei pe active, introdusă de OUG nr. 114/2018, 
Ministerul Finanţelor Publice (MFP) a arătat că plănuieşte să modifice modul în care este calculată rata pentru 
credite, potrivit unui proiect de Ordonanţă de Urgenţă a Guvernului (OUG), publicat, spre consultare publică. Prin 
acest proiect, Finanţele schimbă OUG nr. 50/2010 privind contractele de credit pentru consumatori şi OUG nr. 
52/2016 privind contractele de credit oferite consumatorilor pentru bunuri imobile. Noile prevederile intră în 
vigoare la data de 2 mai 2019 şi se aplica creditelor acordate consumatorilor după această dată, precum şi 
refinanţării creditelor acordate consumatorilor aflate în derulate la această dată. 
Potrivit noilor prevederi, pentru creditele acordate în valută, dobânda va fi compusă dintr-un indice de referinţă 
EURIBOR sau LIBOR la o anumită perioadă, în funcţie de valuta creditului, la care creditorul adaugă o anumită 
marjă fixă pe toată perioada derulării contractului. 
„Pentru creditele acordate în monedă naţională, dobânda va fi compusă dintr-un indice de referinţă calculat 
exclusiv pe baza tranzacţiilor interbancare la o anumită perioadă, la care creditorul poate să adauge o anumită 
marjă fixă pe toată perioada derulării contractului. Indicele de referinţă pentru credite acordate în lei cu dobânda 
variabilă se publică în fiecare zi lucrătoare pe website-ul Băncii Naţionale a României şi reprezintă rata de 
dobândă calculată ca medie ponderată a ratelor de dobândă cu volumele tranzacţiilor de pe piaţa interbancară. 
Indicele de referinţă se calculează la finalul fiecărui trimestru, ca medie aritmetică a ratelor de dobândă zilnice 
determinate pentru trimestrul anterior, urmând a se aplica de fiecare instituţie de credit pentru trimestrul 
următor”, mai arată noile modificări. 
În prezent, pentru creditele în lei se aplică marja băncii şi indicele ROBOR, care reprezintă rata medie a dobânzii la 
care băncile româneşti se împrumută între ele în lei, astfel că este un indicator al pieţei monetare, iar din anul 
2010 a fost stabilit de Guvern drept referinţa în funcţie de care să fie stabilite ratele creditelor. 
În contractele de credit cu dobânda variabilă se vor aplica următoarele reguli: pentru creditele în valută, dobânda 
va fi compusă dintr-un indice de referinţă EURIBOR sau LIBOR la o anumită perioadă, în funcţie de valuta 
creditului, la care creditorul adaugă o anumită marjă fixă pe toată perioada derulării contractului; pentru creditele 
acordate în monedă naţională, dobânda va fi compusă dintr-un indice de referinţă calculat exclusiv pe baza 
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tranzacţiilor interbancare la o anumită perioadă, la care creditorul poate să adauge o anumită marjă fixă pe toată 
perioada derulării contractului; în acord cu politica comercială a fiecărui creditor, acesta poate reduce marja 
şi/sau aplica un nivel mai redus al indicelui de referinţă, având dreptul ca, pe parcursul derulării contractului, să 
revină la valoarea marjei menţionate în contract la data încheierii acestuia şi/sau la nivelul indicelui de referinţă; 
modul de calcul al dobânzii trebuie indicat în mod expres în contract, cu precizarea periodicităţii şi/sau a 
condiţiilor în care survine modificarea ratei dobânzii variabile, atât în sensul majorării datorate indicelui de 
referinţă EURIBOR/indicelui de referinţă pentru creditele acordate în lei cu dobândă variabilă/LIBOR, cât şi în cel 
al reducerii acesteia; valoarea indicilor de referinţă utilizaţi în formula de calcul a dobânzii variabile va fi afişată şi 
permanent actualizată, pe site-urile creditorilor şi la toate punctele de lucru ale acestora. 
Reprezentanţii asociaţiei Credere au apreciat, miercuri, că măsura propusă de Finanţe va conduce, pentru 
creditele nou acordate, la creşterea marjei de dobândă care intră în componenţa dobânzii variabile, întrucât 
băncile vor sesiza oportunitatea de a îşi consolida profitul, prin includerea în marja de dobândă a diferenţei 
pozitive dintre indicele de referinţă ROBOR şi noul indice de referinţă propus de către Ministerul Finanţelor 
Publice. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 De ce a împrumutat România 3 miliarde de euro într-o singură zi. Explicațiile lui Eugen Teodorovici, la Digi24 
Ministrul de Finanțe Eugen Teodorovici a spus la Digi24 că împrumutul de 3 miliarde de euro de pe piețele 
internaționale a fost „un succes” și că demonstrează că România se bucură de încredere pe termen lung. 
„Sunt un pic dezamăgit de felul în care se poartă discuțiile în spațiul public, de persoane care nu sunt informate și 
se speculează”, a spus Eugen Teodorovici la Jurnalul de Seară. 
El a răspuns criticilor deputatului PNL Răzvan Prișcă, potrivit căruia acest împrumut a fost făcut fără transparență. 
„Știți ce înseamnă, ca ministru de Finanțe, să ieși cu o zi-două înainte și să spui că vrei să te împrumuți cu suma x? 
Orice țară are o procedură foarte clară când vrea să iasă pe piețele exerne, pentru că în momentul ăla prețul 
crește”, a spus Teodorovici. 
„S-a ajuns la 8,7 miliarde de euro dorință de a împrumuta România, asta înseamnă că se bucură de încredere. Am 
avut de unde să alegem, a fost suprasubscriere”, a adăugat el. 
Ministrul a spus că Guvernul României a decis să se împrumute în primul trimestru pentru anul curent, iar apoi, în 
cazul unor costuri joase, se poate împrumuta pentru anul următor. 
„Ceea ce azi am luat din piață ne ajută să avem finanțare pentru cel puțin 6 luni. Într-o posibilă situație incomodă 
pe plan internațional ne asigură nouă stabilitate. Faptul că există interes pentru titluri de stat în euro înseamnă că 
există încredere pe termen lung”, a mai spus Eugen Teodorovici. 
Declarațiile sale vin în condițiile în care România a împrumutat 3 miliarde de euro de pe pieţele externe într-o 
singură zi. Este cea mai mare sumă atrasă la o singură ieşire, prin intermediul unor eurobonduri cu maturitate de 
7, 15 și 30 de ani. De asemenea, este pentru prima dată când se recurge la un împrumut pe 30 de ani. 
Anul trecut, statul a atras în total 3,75 miliarde de euro plus 1,2 miliarde de dolari de pe alte pieţe. 
„România are nevoie de bani mai mulţi şi se împrumută din ce în ce mai mult. E o greşeală strategică ce a făcut 
Guvernul”, a declarat la Digi24 senatorul liberal Florin Cîţu. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Liviu Dragnea anunţă elaborarea „în cel mai scurt timp” a unei noi legi a pensiilor militare 
Preşedintele Camerei Deputaţilor, Liviu Dragnea, a afirmat miercuri că a fost stabilit un grup de lucru care să 
elaboreze o nouă lege a pensiilor militare în cel mai scurt timp. Anunţul a fost făcut după întâlnirea cu 
reprezentanţi ai asociaţiilor militarilor în retragere şi în rezervă. 
„A fost abordată tema pensiilor militare, din perspectiva discriminărilor între cadrele militare care au ieşit la 
pensie în ani diferiţi, având funcţii şi grade egale, dar şi acelaşi număr de ani lucraţi. Situaţia este similară cu cea 
din sistemul public de pensii unde, prin noua lege a pensiilor, s-au rezolvat aceste inechităţi. S-a stabilit formarea 
unui grup de lucru comun care să elaboreze o nouă lege a pensiilor militare în cel mai scurt timp”, se arată într-un 
comunicat de presă al Camerei Deputaţilor. 
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La întâlnirea lui Liviu Dragnea cu reprezentanţii asociaţiilor cadrelor militare în rezervă şi retragere au mai 
participat ministrul Finanţelor Publice, Eugen Teodorovici, ministrul Muncii şi Justiţiei Sociale, Marius Budăi, 
secretarul Camerei Deputaţilor, Lia Olguţa Vasilescu, secretarul Comisiei pentru apărare a Senatului, Mihai Fifor şi 
chestorul Camerei Deputaţilor, Marcel Ciolacu. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Consultarea lui Iohannis cu magistraţii s-a terminat/ Dana Gîrbovan (UNJR): S-a discutat despre Secţia de 
anchetă a magistraţilor 
Întâlnirea preşedintelui Klaus Iohannis cu reprezentanţi ai autorităţii judecătoreşti şi ai asociaţiilor profesionale 
ale magistraţilor pe tema situaţiei actuale din sistemul judiciar, în care urma să se discute despre Justiţie şi legile 
Justiţiei, s-a terminat după aproape o oră şi jumătate. 
La întâlnirea de la Palatul Cotroceni au fost prezenţi, printre alţii, preşedintele CSM, Lia Savonea, preşedintele 
UNJR, Dana Gârbovan, precum şi preşedintele ÎCCJ, Cristina Tarcea, precum şi reprezentanţi ai Asociaţiei Forumul 
Judecătorilor, Asociaţiei Iniţiativa pentru Justiţie, Asociaţiei Magistraţilor din România, LiderJust, Asociaţiei 
Procurorilor din România şi Asociaţiei Mişcarea pentru Apărarea Statutului Procurorilor. 
Anterior, judecătorul Cristi Danileţ anunţase pe Facebook că reprezentanţii magistraţilor sunt invitaţi la o discuţie, 
miercuri, la Cotroceni cu şeful statului „pe tema reformei justiţiei şi a referendumului pe justiţie”. 
La începutul discuţiilor preşedintele Klaus Iohannis a făcut o remarcă: ”Astăzi discutăm despre Justiţie şi despre 
legile Justiţiei. Ca să nu apară impresii eronate şi vreau să fie preluată această declaraţie”. 
Preşedintele Iohannis a avut, marţi, consultări cu reprezentanţii societăţii civile pe tema organizării unui 
referendum pe justiţie în aceeaşi zi cu alegerile europarlamentare, respectiv 26 mai. 
Ulterior întrevederii reprezentanţii societăţii civile au declarat că preşedintele Klaus Iohannis va convoca „în mod 
cert” referendum pe Justiţie în ziua alegerilor europarlamentare, fiind „nu aproape, nu posibil”, ci hotărât în acest 
sens. 
„NU A EXISTAT NICIO CONCLUZIE, CI ARGUMENTELE ADUSE DE CEI PREZENŢI” 

Dana Gîrbovan, preşedintele Uniunii Naţionale a Judecătorilor din România, a declarat, după consultările cu şeful 
statului Klaus Iohannis, că s-a discutat despre Secţia de Anchetă, iar preşedintele a spus că printr-un referendum 
odată alegerile europarlamentare nu va fi politizată tema justiţiei. 
Dana Gîrbovan a confirmat că discuţiile nu s-au axat pe referendum, ci pe legile justiţiei şi modificările aduse. Una 
dintre principalele teme a fost Secţia de Anchetă a Magistraţilor. 
"Nu a existat nicio concluzie, ci argumentele aduse de cei prezenţi. Unii o susţin, alţii o contestă, dânsul a spus ca 
poartă rolul unui mediator", a spus Dana Gîrbovan. 
Aceasta a afimat şi că au fost întrebări legate de referendum şi a fost exprimată teama că subiectul va fi politizat 
dacă referendumul este organizat odată cu europarlamentarele. 
"O parte dintre colegi au propus întrebări pe referendum, ne-am spus îngrijorările că tema poate fi politizată. 
Preşedintele a spus că nu va fi cazul de a se vătăma justiţia, dar ni s-a spus ca nu referendumul este tema pentru 
că aceasta este o decizie care aparţine preşedintelui şi este eminamente politică", a mai spus Gîrbovan. 
Întâlnirea preşedinteleui Klaus Iohannis cu reprezentanţi ai autorităţii judecătoreşti şi ai asociaţiilor profesionale 
ale magistraţilor pe tema situaţiei actuale din sistemul judiciar s-a terminat după aproape o oră şi jumătate. 
„NUMĂRUL ÎN SINE AL DOSARELOR DESCHIS LA NIVELUL DNA-ULUI ESTE ABSOLUT ÎNGRIJORĂTOR” 

Preşedintele UNJR, Dana Gîrbovan, a declarat, miercuri, după discuţiile de la Palatul Cotroceni, că DNA s-a sesizat 
între 2016-2017 din oficiu în 157 de dosare, iar din acestea au fost trimise în judecată în jur de 20 de cauze, 
problema fiind numărul mare de dosare deschise din oficiu magistraţilor. 
„În 2016-2017 DNA s-a sesizat din oficiu într-un număr de 157 de dosare, din acestea au fost trimise în judecată în 
jur de 20 de dosare. Problema este cu acest număr mare de dosare care au fost deschise din oficiu judecătorilor şi 
procurorilor pentru care nu avem încă o explicaţie, dacă au fost sau nu presiuni, prin intermediul acestui dosare 
asupra judecătorilor. De asemenea, au mai existat probleme legate de cercetarea judecătorilor pentru soluţiile 
pronunţate şi există deja exemple concrete în acest sens, de faptul că s-au făcut presiuni prin ţinerea deschisă a 
unor dosare pe o perioadă îndelungată de timp, a fost cazul colegilor de la Oradea, dar şi prin alte părţi", a 
declarat Dana Gîrbovan. 
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Preşedintele Uniunii Naţionale a Judecătorilor din România a catalogat numărul în sine al dosarelor deschise la 
nivelul DNA-ului este absolut îngrijotăror 
„Numărul în sine al dosarelor deschis la nivelul DNA-ului este absolut îngrijorător şi, din această perspectivă, 
înfiinţarea unei secţii, am argumentat acest lucru şi în faţa preşedintelui, este într-adevăr o garanţie de 
independenţă pentru că procurorii numiţi acolo sunt numiţi de către plenul CSM-ului, iar implicarea plenului şi nu 
doar a procurorilor a fost salutată de Comisia de la Veneţia pentru că se asigură garantarea independenţei a 
judecătorilor şi a procurorilor, atunci când sunt cercetaţi penal", a completat Gîrbovan. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Joi este ultima zi pentru depunerea candidaturilor la şefia Parchetului General. Doi înscrişi până acum 
Joi este ultima zi în care persoanele care vor să deţină funcţia de procuror general îşi mai pot depune 
candidaturile, potrivit calendarului anunţat de Ministerul Justiţiei. Până acum, s-au înscris actualul procuror 
general Augustin lazăr şi procurorul DIICOT Marian Drilea. 
Funcţia de procuror general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (PÎCCJ) rămâne vacantă 
începând cu data de 28 aprilie. 
Primul care şi-a depus candidatura pentru funcţia de procuror general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de 
Casaţie şi Justiţie este chiar actualul procuror general Augustin Lazăr, a cărui revocare a fost cerută preşedintelui 
de ministrul Justiţiei Tudorel Toader. Lazăr a anunţat că şi-a depus marţi dosarul direct la cabinetul lui Tudorel 
Toader, dar anunţase încă din 18 martie că va face acest lucru. 
Al doilea înscris în selecţia pentru şefia Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (PÎCCJ) este 
procurorul DIICOT Marian Drilea. 
Lista persoanelor care îndeplinesc condiţiile legale de participare la selecţie şi programarea interviului se vor afişa 
la sediul Ministerului Justiţiei şi se vor publica pe pagina Internet a acestuia, la data de 29 martie 2019. 
Ulterior, candidaţii participanţi la selecţie vor susţine, în perioada 3-4 aprilie 2019, un interviu cu ministrul 
justiţiei, audierea fiind transmisă în direct, audiovideo, pe pagina de internet a Ministerului Justiţiei. 
Rezultatele selecţiei se vor afişa la sediul Ministerului Justiţiei şi se vor publica pe pagina Internet a acestuia, pe 5 
aprilie 2019. 
Propunerea ministrului justiţiei va fi înaintată Secţiei pentru Procurori a Consiliului Superior al Magistraturii, în 
vederea obţinerii avizului urmând ca, după obţinerea acestuia, ministrul justiţiei să înainteze propunerea 
Preşedintelui României, în vederea numirii în funcţia de conducere de procuror general al Parchetului de pe lângă 
Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 A doua rundă negocieri între PE şi Consiliul UE pentru procurorul şef european, fără rezultat 
A doua rundă negocieri între Parlamentul European şi Consiliul UE pentru desemnarea procurorului-şef european 
nu s-a finalizat cu o concluzie, europarlamentarul PSD Gabriela Zoană acuzând miercuri lipsa de transparenţă şi 
secretomania negociatorilor. 
„A doua rundă negocieri între Parlamentul European şi Consiliul UE pentru desemnarea procurorului-şef 
european nu s-a finalizat cu o concluzie. (...) S-au discutat proceduri, atribuţii, lucruri generale. Consiliul a solicitat 
ca desemnarea să fie făcută pe bază de profesionalism, pe criterii profesionale. Înţeleg că doamna (Judith - n.r.) 
Sargentini s-ar fi opus discutării CV-urilor sau pregătirii profesionale ale candidaţilor”, au declarat pentru 
MEDIAFAX surse politice. 
Următoarele runde de negociere vor avea loc pe 4 aprilie şi pe 10 aprilie. 
Lipsa informaţiilor oficiale a fost criticată de europarlamentarul PSD Gabriela Zoană. 
„Nu ştiu şi nu înţeleg, cred că niciun coleg eurodeputat, indiferent de statul pe care-l reprezintă, nu înţelege şi nu 
este de acord cu această secretomanie, nu înţelege de ce există o atât de mare secretomanie, când e vorba de o 
funcţie publică europeană. În mod firesc, după fiecare rundă de negocieri, ar trebui să existe o declaraţie publică, 
iar membrii PE ar trebui să fie informaţi corect despre stadiul negocierilor”, a declarat pentru MEDIAFAX Gabriela 
Zoană. 
Ea a mai spus că „această lipsă de transparenţă creează suspiciuni”. 
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„Din câte înţeleg, astăzi nu s-a întâmplat nimic sau despre astăzi nu avem date oficiale. Deducem că, dacă mai 
sunt două runde, probabil se va afla un rezultat la finalul acestor date. În momentul acesta nu ştim dacă această 
decizie va fi luată în 10 aprilie sau după alegerile europarlamentare. La momentul acesta nu avem niciun fel de 
date oficiale concrete”, a mai spus Zoană. 
Echipa de negociere a Parlamentului European este compusă din preşedintele şi vicepreşedintele Comisiei LIBE, 
Claude Moraes şi Judith Sargentini, preşedintele Comisiei CONT, Ingeborg Grassle (grupul PPE). 
În urma unui vot secret, în luna februarie, Comisia LIBE a selectat-o pe Laura Codruţa Kövesi pe primul loc în lista 
de candidaţi pentru postul de procuror-şef european. Rezultatul a fost: Laura Codruţa Kovesi -26 de voturi, Jean-
François Bohnert (Franţa) -22 voturi, iar Andrés Ritter (Germania)- 1 vot. Kovesi a fost preferată şi în Comisia 
CONT cu o zi înainte. 
În schimb, în urma votului reprezentanţilor permanenţi ai statelor în Consiliul Uniunii Europene, Jean-François 
Bohnert s-a clasat pe primul loc pe lista pentru desemnarea procurorului-şef european, fiind urmat de Laura 
Codruţa Kovesi, din România, şi de germanul Andres Ritter. 
Având în vedere că Laura Codruţa Kovesi este candidatul ales de comisiile parlamentare pentru funcţia de 
procuror-şef european, iar Consiliul UE a stabilit ca Jean-François Bohnert să fie desemnat pentru şefia 
Parchetului UE, o negociere va avea loc între Parlament şi Consiliu, pentru a ajunge la un consens. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Deputatii au adoptat initiativa lui Iordache care modifica legea CCR. Opozitia va sesiza Curtea 
Camera Deputatilor a adoptat, miercuri, propunerea legislativa initiata de social-democratul Florin Iordache 
privind instituirea unui termen de cel mult 15 zile in care hotararile Parlamentului pot fi contestate la Curtea 
Constitutionala. 
PNL si USR au anuntat ca vor ataca proiectul la CCR daca trece si de Senat in aceeasi forma. 
In Camera Deputatilor, propunerea a inregistrat 168 de voturi "pentru", 91 de voturi "impotriva" si trei abtineri. 
Propunerea legislativa completeaza art. 27 din Legea nr. 47/1992 privind organizarea si functionarea Curtii 
Constitutionale. 
"Sesizarea Curtii Constitutionale asupra hotararilor plenului Senatului, plenului Camerei Deputatilor si al celor 
doua Camere ale Parlamentului se formuleaza in maximum 15 zile de la publicarea acestora in Monitorul Oficial", 
prevede proiectul adoptat. 
In prezent, in Legea privind organizarea si functionarea Curtii Constitutionale, in procedura jurisdictionala a 
controlului constitutionalitatii actelor Parlamentului nu este stabilit un termen in care cei indrituiti sa sesizeze CCR 
sa isi poata exercita acest drept. 
Conform celor adoptate, Curtea asigura controlul constitutionalitatii legilor, a tratatelor internationale, 
regulamentelor Parlamentului, hotararilor plenului Camerei Deputatilor, hotararilor plenului Senatului si 
hotararilor plenului celor doua Camere reunite ale Parlamentului, precum si a ordonantelor Guvernului. 
Curtea Constitutionala pronunta decizii, hotarari si emite avize, dupa cum urmeaza: se pronunta asupra 
constitutionalitatii regulamentelor Parlamentului, a hotararilor plenului Camerei Deputatilor, a hotararilor 
plenului Senatului si a hotararilor plenului celor doua Camere, ale unui grup parlamentar sau unui numar de cel 
putin 50 de deputati sau de cel putin 25 de senatori. 
Sesizarea CCR asupra hotararilor plenului Camerei Deputatilor, ale plenului Senatului si ale plenului celor doua 
Camere reunite ale Parlamentului se formuleaza in maximum 15 zile de la publicarea acestora in Monitorul Oficial 
al Romaniei, Partea I. Decizia se pronunta cu votul majoritatii judecatorilor Curtii si se aduce la cunostinta Camerei 
al carei regulament sau hotarare au fost dezbatute. 
Daca prin decizie se constata neconstitutionalitatea unor dispozitii ale regulamentului sau hotararii criticate, 
Camera sesizata va reexamina, in termen de 45 de zile, aceste dispozitii, pentru punerea lor de acord cu 
prevederile Constitutiei. Pe durata acestui termen, dispozitiile din regulament sau hotarare declarate 
neconstitutionale sunt suspendate. La expirarea termenului de 45 de zile, dispozitiile declarate neconstitutionale 
isi inceteaza efectele juridice, mai prevede proiectul. 
Opozitia va sesiza Curtea 
Deputatul PNL Gabriel Andronache a afirmat ca proiectul ingradeste dreptul de a contesta la Curtea 
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Constitutionala. 
"Prin aceste prevederi formati un gard in jurul Opozitiei parlamentare si in fiecare saptamana il lipsiti pe 
presedinte de atributii constitutionale. (...) Controlul de constitutionalitate nu este o frana in calea democratiei. 
Vom vota impotriva si vom contesta la CCR", a precizat Andronache. 
Si deputatul Stelian Ion a anuntat ca USR va contesta proiectul la CCR. 
"Aceasta propunere legislativa restrange drastic contestarea la CCR a hotararilor Parlamentului, impunand un 
termen de 15 zile. In prezent, hotararile pot fi atacate oricand. Motivele proiectului nu au niciun fundament. 
Faptul ca dupa un an - doi ani se poate constata neconstitutionalitatea unei hotarari, ea nu produce efecte 
retroactive. Deciziile CCR produc efecte doar pentru viitor. Modificarea este neconstitutionala. Clar o vom ataca la 
CCR", a subliniat Stelian Ion. 
Replica lui Iordache 
In replica, deputatul PSD Florin Iordache a spus ca o decizie a Curtii Constitutionale precizeaza ca instituirea unor 
termene nu are ca scop decat disciplinarea actelor. 
"Nu am nicio problema, incercati sa atacati la Curtea Constitutionala. Ati incercat de foarte multe ori. Nu conteaza 
cine este la Putere sau in Opozitie, dar modul in care sicanati prin atacari la Curte nu este normal", le-a spus 
Iordache reprezentantilor Opozitiei. 
El s-a referit si la faptul ca Opozitia a atacat la CCR, in mod repetat, modificarile la Legile Justitiei si la Codurile 
Penale. "Modul in care dvs atacati si sicanati da dreptul Guvernului sa venim prin ordonanta. E inadmisibil sa stam 
sa asteptam ani de zile niste decizii pentru ca dvs va treziti sa atacati la Curte", a sustinut Iordache. 
Camera Deputatilor este prima sesizata cu acest proiect, Senatul fiind forul decizional. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Motivare CCR: Se pot genera blocaje constituţionale. Referendumurile ar fi oprite de alegerile care pot fi 
anuale 
Judecătorii CCR au motivat miercuri hotărârea prin care arătau că referendumul se poate organiza în aceeaşi zi cu 
alegerile europarlamnetare, anunţând că o condiţie în acest sens ar face ca referendumurile să fie blocate de 
alegeri, incluzând şi cele interne, care pot să fie şi anuale. 
„Completarea Legii nr. 3/2000 privind organizarea şi desfăşurarea referendumului, potrivit cărora la art.5 din lege 
se intenţiona introducerea unui nou alineat, alin.(3), în conformitate cu care referendumul nu poate avea loc 
simultan cu desfăşurarea alegerilor prezidenţiale, parlamentare, locale sau a alegerilor pentru Parlamentul 
European ori cu mai puţin de 6 luni înainte de data alegerilor menţionate, Curtea a constatat că prin textul de lege 
criticat sunt încălcate prevederile constituţionale (...) Referendumul se poate desfăşura oricând în cursul anului, 
dacă Parlamentul a fost consultat sau, după caz, a aprobat propunerea de suspendare din funcţie a Preşedintelui 
României. Aşadar, potrivit Constituţiei, nu există nicio altă condiţie care să interzică organizarea şi desfăşurarea 
referendumului simultan cu alegerile prezidenţiale, parlamentare, locale sau alegerile pentru Parlamentul 
European ori într-un anumit interval de timp anterior sau posterior alegerilor menţionate. Ca atare, acolo unde 
legea nu distinge, nici interpretul nu poate să o facă", se arată în motivarea CCR. 
Judecătorii Curţii Constituţionale precizează că legea adaugă la Constituţie, iar modificările care urmau să fie 
introduse în Legea nr.3/2000 împiedicau organizarea oricărui referendum, "în condiţiile în care practic, în 
România, s-ar putea să se desfăşoare alegeri în fiecare an". 
„Curtea a constatat că aceste dispoziţii legale pot genera blocaje constituţionale, data alegerilor devenind 
dependentă de data desfăşurării referendumului. Dezvoltând raţionamentul sub acest aspect, Curtea constată, 
totodată, că, de vreme ce, în mod obiectiv, referendumul va fi organizat în date precise, determinate de 
evenimente certe, respectiv decretul de convocare a referendumului cu privire la probleme de interes naţional a 
cărui declanşare Preşedintele o consideră necesară, şi aprobarea suspendării din funcţie a Preşedintelui României 
în cazul săvârşirii unor fapte grave prin care acesta încalcă prevederile Constituţiei, care va fi urmată în 30 zile de 
organizarea referendumului prin care poporul se va exprima cu privire la demiterea sa, este evident că data 
alegerilor va trebui stabilită astfel încât cele două evenimente să nu se suprapună", se mai arată în sesizarea 
Curţii. 
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Referitor la alegerile europarlamentare, judecătorii arată că acestea, având în vedere că sunt stabilite de forurile 
europene, pot să coincidă cu o dată în care este programat referendumul, ce, la rândul său, trebuie să respecte 
durata etapelor parcurse. 
Judecătorii CCR au decis în 13 martie că se poate organiza un referendum în ziua alegerilor europarlamentare. Ei 
au admis parţial solicitarea de neconstituţionalitate a preşedintelui Klaus Iohannis,a care a argumentat că o 
asemenea normă legislativă, care interzice organizarea unei consultări populare odată cu desfăşurarea alegerilor 
europarlamentare, încalcă prevederile constituţionale. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia Europeana critica OUG lui Toader si pregateste o scrisoare de nemultumire catre Guvernul Romaniei 
Comisia Europeana nu este de acord cu OUG privind modificarea Codurilor Penale din Romania, potrivit unor 
surse de la Bruxelles. 
Oficialii europeni au transmis acest lucru delegatiei trimise miercuri de catre Guvernul Romaniei pentru a obtine 
un acord de principiu pe OUG privind modificarea Codurilor Penale. 
Potrivit surselor citate, prim-vicepresedintele CE, Frans Timmermans, va lua din nou legatura cu Viorica Dancila, 
pentru a discuta despre acest lucru. Aceasta desi cei doi s-au mai intalnit de patru ori numai in ultima luna. 
Comisia Europeana nu considera acceptabila OUG pentru modificarea Codurilor Penale si a transmis partii romane 
ca modificarile nu sunt in regula. 
De asemenea, se pregateste si o scrisoare oficiala catre Guvernul Romaniei, in care CE isi va exprima 
nemultumirile si ingrijorarile. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Camera Deputaţilor a respins Iniţiativa UDMR privind autonomia Ţinutului Secuiesc 
Camera Deputaţilor a respins, miercuri, ca prim for sesizat, proiectul UDMR care prevede autonomie pentru 
Ţinutul Secuiesc, respectiv separarea minorităţilor naţionale şi reprezentarea acestora în instituţiile statului. 
Deputaţii au adoptat raportul de respingere asupra propunerii legislative pentru implementarea subpunctului 1 al 
punctului III din Rezoluţiunea Adunării Naţionale de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918, cu 239 de voturi „pentru” 
respingerea iniţiativei şi 23 de voturi „împotrivă”. 
Comisia juridică şi cea pentru administraţie ale Camerei Deputaţilor au adoptat, pe 19 martie, un raport de 
respingere asupra proiectului UDMR. 
Proiectul de lege iniţiat de UDMR prevede asigurarea minorităţilor naţionale istorice a reprezentării acestora în 
instituţiile administrative la nivel local, naţional şi european. De asemenea, proiectul legislativ prevede că la 
nivelul ministerelor să se asigure angajarea de personal, inclusiv în funcţii de conducere, proporţional cu numărul 
persoanelor care aparţin minorităţilor naţionale istorice. 
„Rezoluţiunea de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918 face parte din tradiţiile democratice ale poporului român, 
fapt dovedit de importanţa acordată acestei date. Astfel, încă din anul 1190 data de 1 decembrie a fost 
proclamată prin lege ziua naţională a României, ulterior Adunarea Constituantă decretând şi ridicând astfel la rang 
de prevedere constituţională, la art 12 (2), printre simbolurile naţionale, faptul că Ziua Naţională a României este 
1 decembrie. Documentul căruia i s-a dat atunci citire prevede principii generoase de ordin social, electoral, 
economic şi de convieţuire interetnică. Acestea nu au fost preluate în anii scurşi de-atunci. Credem că în anul 
centenar a sosit momentul că principiile care vizează convieţuirea interetnică să fie transpuse în lege, astfel cum 
au fost formulate în rezoluţia adoptată la Adunarea Naţională: -Deplină libertate naţională pentru toate 
popoarele conlocuitoare. Fiecare popor se va instrui, administra şi judeca în limba sa proprie prin indivizi din sânul 
său şi fiecare popor va primi drept de reprezentare în corpurile legiuitoare şi la guvernarea ţării în proporţie cu 
numărul indivizilor ce-l alcătuiesc-, drept pentru care am depus iniţiativa legislativă”, potrivit expunerii de motive 
a iniţiativei. 
Proiectul a fost depus de 30 de parlamentari UDMR. 
„ Prezenta lege reglementează transpunerea în legislaţie a prevederilor privind popoarele conlocuitoare din 
Rezoluţia de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918. La intrarea în vigoare a prezentei legi, fiecare popor conlocuitor se 
va instrui, administra şi judeca în limba sa proprie prin indivizi din sânul său şi fiecare popor va primi drept de 
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reprezentare în corpurile legiuitoare şi la guvernarea ţării în proporţie cu numărul indivizilor ce-l alcătuiesc”, 
prevede proiectul legislativ. 
De asemenea, în iniţiativă următorii termeni sunt traduşi astfel: „Popor conlocuitor-minorităţile naţionale istorice, 
care în anul 1018 trăiau deja în teritoriile care după 1920 au devenit părţi componente ale României. Minorităţi 
naţionale istorice- comunităţile albaneze, armeană, bulgară, cehă, croată, elenă, evreiască, germană, italiană, 
macedoneană, maghiară, poloneză, rusă-lipoveană, romă, ruteană, sârbă, slovacă, tătară, turcă, ucraineană. 
Corpuri legiuitoare- Parlamentul European, Parlamentul României, consilii judeţene şi consilii locale”. 
Proiectul legislativ prevede, de asemenea, că „la nivelul ministerelor, precum şi nivelul serviciilor publice 
deconcentrate ale acestora, se va asigura angajarea/numirea de personal, inclusiv de conducere, proporţional cu 
numărul persoanelor care aparţin minorităţilor naionale istorice atât la nivelul naţional cât şi la nivel loca”. 
Propunerea legislativă iniţiată de UDMR a fost respinsă în plenul de miercuri al Camerei Deputaţilor, prim for 
sesizat, decizional fiind Senatul. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Programul guvernamental „Investeşte în tine”, destinat unui număr de 8 milioane de români, a trecut de 
Parlament. Ce împrumuturi sunt eligibile 
Deputaţii au aprobat, miercuri, Ordonanţa de urgenţă a Guvernului privind implementarea programului 
„Investeşte în tine”. Potrivit modificărilor aduse în comisiile de specialitate, banii acordaţi pot fi cheltuiţi inclusiv 
pentru plata întreţinerii, chiriei sau a utilităţilor. 
Proiectul de Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.50/2018 privind implementarea 
Programului guvernamental „Investeşte în tine” a fost adoptat de Camera Deputaţilor cu 175 de voturi „pentru”, 
24 de voturi „împotrivă” şi 61 de abţineri. 
„Programul ţinteşte opt milioane de români. Nu reuşesc să înţeleg de ce sunt persoane în Parlament care au votat 
împotriva unui program care dă posibilitatea românilor să investească în nevoile personale şi ale familiei. Este 
posibil să plătească din aceste sume de bani taxele şcolare pentru copii, cheltuielile cu transportul şi asigurările 
medicale. Se pot cheltui bani inclusiv pentru instrumente medicale, instrumente muzicale sau plata utilităţilor la 
cet care stau cu chirie”, a declarat Lia Olguţa Vasilescu, fost ministru al Muncii, după votul din plenul Camerei 
Deputaţilor. 
În replică, deputatul USR Cosette Chichirău a afirmat că Guvernul „dă împrumuturi oricui şi pentru orice”. 
„ E o ordonanţă de urgenţă care a început prin -A investi în tine-, dar acum vârsta limită e de 55-65 de ani. Statul 
român, prin Comisia domnului Ghizdeanu, dă împrumuturi oricui şi pentru orice, cheltuieli medicale, renovări de 
apartamente şi aşa mai departe. E o varză, un proiect prost administrat. E o măsură foarte proastă. Ar trebui 
revizuită”, a susţinut Cosette Chihirău, în plen. 
VALOAREA MAXIMĂ A CREDITULUI 

Comisia pentru buget şi Comisia pentru politică economică au întocmit un raport de admitere a iniţiativei 
legislative, cu amendamente incluse. 
„Proiectul de lege supus dezbaterii are ca obiect de reglementare garantarea unui credit în valoare maximă de 
40.000 lei, în proporţie de 80% de către stat prin Fondul Naţional de Garantare a Creditelor pentru Întreprinderi 
Mici şi Mijlocii şi prin Fondul Român de Contragarantare, exceptând dobânzile, comisioanele şi spezele bancare. 
Dobânda şi cheltuielile privind comisioanele de analiză şi de gestiune a garanţiilor vor fi suportate din bugetul de 
stat, prin bugetul Comisiei Naţionale de Strategie şi Prognoză. Creditul acordat poate fi suplimentat cu până la 
20.000 lei, daca beneficiarul se angajează sau este angajat pe perioada derulării creditului. Beneficiarii 
programului sunt tineri cu vârsta cuprinsă între 16 ani şi 26 ani, care sunt în perioada studiilor, precum şi 
persoane cu vârsta între 26 şi 55 ani, dacă acestea sunt cuprinse în sistemul de învăţământ sau efectuează cursuri 
de reconversie şi/sau specializare profesională”, potrivit raportului din comisii. 
Astfel, creditul acordat poate fi suplimentat cu până la 20.000 lei în cazul în care beneficiarul se angajează sau 
este angajat pe perioada derulării creditului. Pentru acordarea creditului beneficiarul va fi însoţit de cel puţin un 
codebitor, dacă nu este el angajat. În cazul beneficiarului Programului cu capacitate de exerciţiu restrânsă, pentru 
obţinerea creditului este necesar acordul reprezentantului legal. 
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Un amendament adoptat de comisii prevede că „împrumutul se va acorda sub forma unui credit cu una sau mai 
multe tranşe, în funcţie de documentele justificative prezentate la decontare sau plata directă a furnizorului pe 
baza facturii proformă”. 
De asemenea, „creditul se acordă pentru o perioadă maximă de 10 ani, inclusiv perioada de graţie, o singură dată 
pentru acelaşi beneficiar”. 
Potrivit legii şi a modificărilor aduse de Parlament, se consideră cheltuieli eligibile următoarele cheltuieli ale 
beneficiarului, inclusiv ale familiei acestuia: „a) plata cărţilor, rechizitelor, cursurilor, revistelor de specialitate; b) 
plata creşelor, grădiniţelor, şcolilor particulare; c) plata cursurilor de specializare/calificare; d) plata cursurilor de 
pregătire profesională; e) taxe de studii, inclusiv master, doctorat, MBA; f) plata chiriei, a cheltuielilor de 
întreţinere şi a utilităţilor; g) plata locurilor de cazare în căminele studenţeşti; h) o parte din cheltuielile pentru 
construcţia sau achiziţia unei locuinţe; i) cheltuielile pentru modernizarea sau renovarea unei locuinţe; j) costul 
medicamentelor, analizelor, produselor de protezare/ortezare, serviciilor dentare şi al intervenţiilor chirurgicale; 
k) achiziţionarea de calculatoare, laptopuri, imprimante, softuri de specialitate; l) abonamente sau bilete 
culturale: cinema, teatru, operă, bibliotecă, muzee; m) costul publicării cărţilor sau al studiilor de specialitate; n) 
achiziţia de articole sportive, instrumente muzicale şi alte echipamente necesare pregătirii profesionale în 
învăţământul de specialitate (tehnic şi de artă);” o) taxa de participare la manifestări ştiinţifice şi concursuri; p) 
cheltuielile de transport pentru deplasări la manifestări ştiinţifice şi concursuri”. 
Un alt amendament adoptat de Parlament prevede că „plafonul anual al garanţiilor, modalitatea şi condiţiile de 
acordare, marja anulă care include toate costurile legate de acordarea şi derularea creditului în toate etapele 
finanţării, condiţiile de eligibilitate anuală a băncilor, precum şi cerinţele pentru accesarea de către persoanele 
fizice a creditului, regulile de gestionare a garanţiilor se stabilesc anual de către Guvern. Garanţiile se acordă în 
limita plafonului aprobat şi în funcţie de criteriile specifice prevăzute în normele şi procedurile interne de 
creditare ale băncilor şi în normele de garantare ale Fondului Naţional de Garantare a Creditelor pentru 
Întreprinderi Mici şi Mijlocii şi ale Fondului Român de Contragarantare”. 
Senatul a adoptat iniţiativa pe 17 septembrie 2018, Camera Deputaţilor fiind decizională. Astfel că propunerea 
legislativă pentru aprobarea OUG privind implementarea programului guvernamental „Investeşte în tine” va 
ajunge la preşedintele României pentru promulgare. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministerul Transporturilor vrea să lanseze în acest an proiecte de circa 3 miliarde de euro. Două dintre ţintele 
investiţionale enumerate de Răzvan Cuc 
Ministerul Transporturilor vrea să lanseze în acest an proiecte de circa 3 miliarde de euro, a declarat miercuri 
Răzvan Cuc, ministrul Transporturilor la finalul reuniunii informale a miniştrilor transprturilor care a avut loc la 
Bucureşti. 
Printre proiectele enumerate se află calea ferată care urmează să lege Gara de Nord de Aeroportul Henri Coandă, 
dar şi Magistrala 6 de metrou, pentru care a fost a fost lansată proiectarea şi execuţia pentru primele şase staţii. 
„Vom lansa şi celelalte şase staţii în perioada următoare în parteneriat cu JICA, cei care ne-au acordat un 
împrumut pentru acest obiectiv”, a spus ministrul. 
Răzvan Cuc a spus că îşi propune o mobilizare exemplară pentru lansarea de proiecte de infrastructură. 
Comisarul european pentru transport, Violeta Bulc, a vorbit despre starea nu foarte bună a drumurilor şi căilor 
ferate din România, însă a remarcat potenţialul căilor navigabile interne şi al portului Constanţa. „O să vă dau o 
primă impresie: nu aveţi drumuri bune, nu aveţi un sistem feroviar bun. Cred că cele mai bune sunt căile 
navigabile interne şi portul Constanţa", a spus Violeta Bulc. Comisarul european a avertizat că dacă banii europeni 
nu vor fi folosiţi vor fi pierduţi. 
În perioada 26 – 27 martie 2019, a avut loc Reuniunea informală a miniştrilor Transporturilor din Europa, în 
contextul exercitării de către România a Preşedinţiei Consiliului Uniunii Europene. La eveniment au participat 
miniştri şi secretari de stat din domeniul transporturilor din statele membre UE, comisarul curopean Violeta Bulc 
şi alţi înalţi reprezentanţi ai Comisiei şi Consiliului Uniunii Europene. 
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„Reuniunea de astăzi a avut ca obiectiv identificarea unor soluţii pentru o abordare complexă a transportului 
european. Promovarea multimodalităţii poate conduce la o viziune cu noi soluţii pentru sporirea calităţii vieţii 
cetatenilor europeni”, a afirmat ministrul Răzvan Cuc. 
Prima sesiune de lucru a fost deschisă de Violeta Bulc, comisar european, şi a fost dedicată unei prezentări 
generale a evoluţiei în ultimii 4 ani din domeniul multimodalităţii din perspectiva reglementărilor, recomandărilor, 
standardelor şi investiţiilor din domeniu. 
A doua sesiune, „Viitorul mobilităţii în UE", s-a concentrat asupra rolului digitalizării în planificarea şi gestionarea 
unei strategii europene pentru o mobilitate durabilă şi o mai bună coordonare a eforturilor statelor membre de 
reducere a emisiilor de gaze. În cadrul acestei sesiuni, Graţiela Leocadia Gavrilescu, viceprim-ministru şi ministru 
al Mediului, a fost invitată să participe la dezbaterea pe tema "Strategia Uniunii Europene pe termen lung privind 
schimbările climatice (LTS)". 
A treia sesiune de lucru a avut ca subiect central "Îmbunătăţirea conectivităţii şi coeziunii prin intermediul reţelei 
TEN-T". Realizarea unei reţele transeuropene de transport extinsă şi conectată contribuie la consolidarea 
coeziunii teritoriale, la accesibilitatea şi conectivitatea tuturor regiunilor Uniunii, inclusiv a regiunilor periferice. În 
acelaşi timp, va stimula investiţiile, va reduce decalajele de dezvoltare şi va asigura tranziţia către o mobilitate 
prietenoasă cu mediul. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 "Ordonanta Cuc" favorizeaza distrugerea naturii si ne-ar putea lasa fara bani europeni pentru autostrazi 
Asociatiile de infrastructura si de mediu sustin ca un proiect de ordonanta de urgenta pe care l-a initiat Ministerul 
Transporturilor - sub pretextul ca ar incerca sa accelereze constructia de autostrazi - risca sa distruga arii naturale 
protejate si chiar sa lase Romania fara bani europeni pentru drumuri. 
Inca de la momentul in care a revenit in functia de ministru al Transporturilor (din care fusese demis pentru 
rezultate slabe, in octombrie 2017), Razvan Cuc a sustinut ca Romania trebuie sa isi schimbe legislatia pentru a 
putea construi mai repede autostrazi. 
In ultimele saptamani, in timpul vizitelor pe santiere, Cuc a tot detaliat modul in care ar vrea sa schimbe legislatia. 
In cele din urma, Ministerul Transporturilor a lansat in dezbatere publica un proiect de ordonanta de urgenta, 
care cuprinde propunerile de modificari. 
Printre altele, proiectul de OUG prevede ca in legislatie se va introduce notiunea de "proiect de transport de 
interes national". Acest tip proiect ar urma sa fie exceptat de la "interzicerea dezvoltarii (...) in cadrul ariilor 
naturale protejate sau in zonele tampon ale acestora". Cu alte cuvinte - daca proiectul de ordonanta ar ajunge sa 
se adopte in forma pusa in dezbatere - statul ar capata dreptul de a distruge oricate arii protejate, transformandu-
le in santiere pentru sosele. 
Mai mult chiar, potrivit Asociatiei Pro Infrastructura - constructorii ar putea primi autorizatia de construire a unui 
drum chiar inainte sa obtina acordul de mediu. In plus, pe santier - chiar si dupa ce a obtinut acordul de mediu - 
constructorul ar putea alege sa faca lucrari despre care autoritatea de mediu nu stie, fara a-i cere acesteia acordul 
prealabil. 
Specialistii in consevarea naturii: Graba strica treaba! Proiectele accelerate acum risca sa se blocheze 
La solicitarea Ziare.com, World Wide Fund for Nature (WWF) a informat ca "graba strica treaba" si ca proiectele 
de infrastructura rutiera au nevoie de o pre-plafinicare atenta ca sa nu se blocheze pe parcurs. 
"Proiectele majore de infrastructura necesita o (pre-) planificare strategica integrata mediu-transport, care include 
din start masurile de conservare a biodiversitatii. (...) 
Grabirea procesului de pregatire a proiectelor de transport prin exceptii legislative este aparenta. Din contra, 
exceptiile creaza riscul unor blocaje ulterioare din cauza pregatirii necorespunzatoare a proiectelor. Astfel, un prim 
risc al exceptiilor legislative este sa intarzie, de fapt, punerea in operare a noilor infrastructuri. 
Un al doilea risc este posibilitatea demararii de catre Comisia Europeana a procedurii de infringement pentru 
nerespectarea de catre Romania a legislatiei europene de mediu", a transmis WWF. 
Mai mult chiar, sustin specialistii in probleme de mediu, deja avem dovada faptului ca proiectarea 
necorespunzatoare a unei sosele de mare viteza poate crea probleme majore. 
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"Un exemplu negativ, de planificare necorespunzatoare, il reprezinta tronsonul de autostrada dintre Sebes si Sibiu 
unde doar toamna trecuta au fost loviti mortal trei ursi in accidente auto. 
Din fericire, pana in prezent nu au existat victime umane, insa pericolul exista. Daca studiile de biodiversitate si 
evaluarea impactului asupra mediului ar fi fost facute corespunzator, s-ar fi putut include masuri adecvate din 
faza de planificare in vederea limitarii riscurilor de coliziune cu animalele salbatice care au nevoie de coridoare 
ecologice neintrerupte", potrivit WWF. 
Pro Infrastructura: Fara solutii tehnice, nu poti construi decat pe bajbaite. Riscam sa ramanem fara bani 
europeni! 
Potrivit proiectului de ordonanta, Ministerul Transporturilor vrea ca "documentatiile tehnico-economice 
corespunzatoare fiecarei faze de proiectare - expertiza tehnica, studiu de fezabilitate/documentatie de avizare, 
documentatie tehnica D.T., proiect tehnic - P.T., detalii de executie - D.E sa fie elaborate si aprobate pe parcursul 
sau la incheierea executarii lucrarilor". 
Or, tocmai calitatea slaba a documentatiei tine in loc, de ani de zile, mari proiecte de infrastructura. Spre 
exemplu, niciun constructor nu s-a incumetat sa incerce sa realizeze Autostrada Ploiesti-Brasov, care ar urma sa 
treaca prin munte, inclusiv din cauza documentatiei imprecise. 
In aceste conditii, cu acest proiect de OUG, potrivit Pro Intrastructura: 
"Ministerul Transporturilor este aproape de a instaura haosul in infrastructura de transport (...) 
O prima modificare nefericita este emiterea de autorizatii de construire fara a fi obtinute avizele, acordul de 
mediu, chiar fara studii sau proiect tehnic! Ne intrebam retoric ce va executa constructorul in teren daca nu are 
aprobate solutiile tehnice. Va lucra pe bajbaite. 
Aberatia este 'justificata' printr-o procedura similara de obtinere a autorizatiei de construire in caz de calamitati 
naturale si situatii de criza. Dar noi vorbim aici de autostrazi care trebuie temeinic pregatite, nu de interventii 
pompieristice". 
Potrivit specialistilor in infrastructura, astfel de masuri ar putea sa lase Romania fara bani europeni pentru 
constructia de sosele de mare viteaza. 
"Proiectul legislativ propus este un dezastru total inoportun. 'Solutiile' prevazute nu rezolva cauzele blocajelor, ba 
dimpotriva, le adancesc. In plus, avem toate sansele ca Uniunea Europeana sa ne suspende (sau sa taie complet) 
platile din fonduri nerambursabile daca aceste masuri disruptive vor fi adoptate, ba chiar poate fi pornita 
procedura de infringement contra Romaniei", mai transmite Asociatia Pro Infrastructura. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 ORDIN semnat de Petre Daea - Țăranii care au mai mult de cinci porci, OBLIGAȚI să plătească impozit la stat 
Veste proastă pentru crescătorii de porcine din România. După ce mai multe județe din țară au fost afectate de 
pesta porcină care a produs serioase pagube materiale, acum, mulți din cei care cresc porci au parte de o nouă 
veste proastă. 
"Ordinul MADR nr.224/2019 nu restricționează sub nicio formă creșterea porcilor în gospodăriile populației, ci 
reglementează din punct de vedere tehnic dimensiunile exploatațiilor în vederea înregistrării tuturor efectivelor 
de porcine, urmărind totodată mișcarea animalelor pentru a se asigura trasabilitatea", se arată în răspunsul 
Ministerului Agriculturii dat pentru România TV. 
"Exploatațiile cu un efectiv de maxim 5 capete de porcine cu greutatea de peste 30 kg sunt ferme de suine de 
subzistență destinate autoconsumului și nu sunt supuse regulilor de înregistrare la Registrul Comerțului, fiind 
scutite de impozite. 
Deținătorii de exploatații agricole cu un număr cuprins între 6 și 130 de capete se înregistrează gratuit la ANSVSA, 
cele care depășesc 130 de capete se consideră ferme mari de suine și se înregistrează la Registrul Comerțului, în 
Sistemul Național de Identificare a animalelor, îndeplinesc normele de biosecuritate și sunt autorizate sanitar – 
veterinar", precizează Ministerul Agriculturii. 
Instituţia a subliniat că toate aceste modificări s-au făcut "în baza prevederilor Regulamentului UE nr. 220/2015 
care vizează clasificarea fermelor în funcție de dimensiunea economică a acestora, întrucât Regulamentul UE 
1242/2008, care a stat la baza ordinului anterior, a fost abrogat, atrăgând după sine anularea ordinului MADR 
300/2017". 
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 (Sursa: Romania TV) 
 

 Criză fără precedent în industria hotelieră din România. Peste 19.000 de locuri de muncă sunt neocupate 
Mai e o lună până la începutul sezonului estival, dar reprezentanţii industriei hoteliere spun că nu găsesc suficienţi 
angajaţi. Este practic o criză majoră pe care o traverseaza turismul în ceea ce priveşte forţa de muncă, spun ei. 
 Reprezentanţii Federației Industriei Hoteliere din România arată că în acest moment, pe site-urile de recrutare 
online, sunt disponibile peste 19.000 de posturi în acest domeniu. Nu se așteaptă însă ca în România să fie găsită 
prea curând forță de muncă dispusă să lucreze sezonier, iar singura soluție este „importul” de personal. 
Călin Ile, preşedintele Federației Industriei Hoteliere din România: „Deficitul forței de muncă se accentuează, 
pentru că dezvoltarea turismului este destul de pronunțată, avem multe hoteluri noi. Importul forței de muncă 
este o soluție, cea mai rapidă, dar nu poate acoperi necesarul nostru la nivel atât de mare. A doua soluție ar fi să 
ne implicăm cât mai mult în partea de educație. Sigur că și partea legislativă ar trebui să se adapteze la 
necesitățile noastre. 
Nu înțelegem de ce, nici până acum, acceptarea zilierilor în sectorul turism nu s-a rezolvat. Am înțeles că 
amendamentele noastre la OUG 114 nu au fost acceptate și în continuare sectorul turism nu poate lucra cu zilieri. 
A doua temă pe care încercăm să o abordăm este reglementarea fiscală a tips-urilor, a service charge-ului. 
O bună parte din soluțiile găsite de țările din Europa a fost aducerea forței de muncă din afara spațiului UE, cum 
este Polonia, care a adus peste 1 milion de oameni din Ucraina. Reglementarea veniturilor extrasalariale este 
importantă, noi dorim insistent acest lucru de ceva timp. E o temă dezbătută de mulți ani.” 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Rata şomajului, în creştere. Cei mai afectaţi sunt tinerii 
Rata şomajului în trimestrul IV 2018 a fost de 4,1%, în creştere cu 0,2 puncte procentuale faţă de cea înregistrată 
în trimestrul anterior, arată datele Institutului Naţional de Statistică (INS), publicate joi. 
Pe sexe, ecartul dintre cele două rate ale şomajului a fost de 1,1 puncte procentuale (4,6% la bărbaţi faţă de 3,5% 
la femei), iar pe medii rezidenţiale, de 1,2 puncte procentuale (4,8% în mediul rural, faţă de 3,6% în mediul 
urban). 
Pe grupe de vârstǎ, rata şomajului a atins nivelul cel mai ridicat (16,3%) în rândul tinerilor (15-24 ani). 
RATA DE OCUPARE A POPULAŢIEI ÎN VÂRSTĂ DE MUNCĂ 

Rata de ocupare a populaţiei în vârstă de muncă (15-64 ani) a fost, în trimestrul al IV-lea al anului trecut, de 
64,5%, în scǎdere faţă de trimestrul anterior cu 1,7 puncte procentuale. Gradul de ocupare a fost mai mare la 
bărbaţi (72,7% faţă de 56% la femei) şi la persoanele din mediul urban (65,9% faţă de 62,7% în mediul rural). Rata 
de ocupare a tinerilor (15-24 ani) a fost de 23,8%. 
În trimestrul IV 2018, rata de ocupare a populaţiei în vârstă de 20-64 ani a fost de 69,5%, cu 0,5 puncte 
procentuale sub ţinta naţională de 70% stabilită în contextul Strategiei Europa 2020. 
În plus, în al patrulea trimestru al anului 2018, populaţia activă a României era de 8,956 de milioane de persoane, 
din care, 8,588 de milioane de persoane erau ocupate şi 0,368 de milioane de persoane erau şomeri, conform 
standardelor Biroului Internaţional al Muncii (BIM). 
NUMĂRUL SALARIAŢILOR DIN ROMÂNIA 

Din totalul populaţiei ocupate, salariaţii erau în număr de 6,479 de milioane de persoane, iar alte categorii erau în 
număr de 2,1 milioane, cei din urmă incluzând patroni, lucrători pe cont propriu, lucrători familiali neremuneraţi 
şi membrii societăţilor agricole sau ai cooperativelor neagricole. 
Rata de ocupare reprezintă ponderea populaţiei ocupate din grupa de vârstă x în populaţia totală din aceeaşi 
grupă de vârstă x. 
Rata şomajului reprezintă ponderea şomerilor în populaţia activă. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Alianţa Vestului va avea sediul la Timişoara, în clădirea în care funcţiona Primăria 
Consilierii locali din Timişoara au adoptat, miercuri după-amiază, o hotărâre prin care au stabilit ca sediul 
Alianţei Vestului (AVE) să fie la Timişoara, în clădirea în care în trecut funcţiona Primăria. 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
Potrivit hotărârii Consiliului Local Timişoara, sediul AVE va fi în clădirea "Primăriei Vechi", cum este cunoscută în 
oraş, în Piaţa Libertăţii, la etajul întâi. Sediul va fi format din patru încăperi, iar până în prezent acolo a funcţionat 
Biroul Economic al Primăriei Timişoara, care recent a fost mutat. 
"Am hotărât, noi, cei patru primari care am avut iniţiativa de creare a Alianţei Vestului, că sediul Alianţei să fie în 
Timişoara. Noi am considerat că locul potrivit este Piaţa Libertăţii, Primăria Veche, prin urmare, acolo s-a aprobat 
astăzi (miercuri - n.r.), în Consiliul Local, alocarea de spaţiu. Aşa s-a considerat, să fie sediul la Timişoara, nu sunt 
motive speciale, noi suntem parteneri egali, toate cele patru oraşe sunt, consider eu, de prim plan ale României, 
respectate ca atare, recunoscute ca atare şi nu există între noi ambiţii sau orgolii. Conducerea va fi rotativă", a 
declarat primarul Nicolae Robu (PNL). 
Momentan, reprezentanţii AVE lucrează la constituirea juridică şi încă nu au întocmit proiecte pe care să le 
implementeze, însă au stabilit ca primarul Timişoarei să fie primul preşedinte al Alianţei. 
"Conducerea va fi rotativă. Primul preşedinte s-a hotărât să fiu eu, pe un an, aşa este mandatul. Deocamdată, 
trebuie să ne constituim juridic, sunt gata documentele de constituire juridică, statutul şi actul constitutiv, le vom 
transmite instanţelor să parcurgă procedura legală şi când vom avea personalitate juridică, vom angaja inclusiv 
experţi care să elaboreze proiectele, de la noi vin doar idei de proiecte şi experţii vor fi cei care vor detalia 
lucrurile şi vor aprofunda şi desigur vor genera proiecte", a completat Nicolae Robu. 
În 8 decembrie 2018, primarii Nicolae Robu (Timişoara), Emil Boc (Cluj-Napoca), Gheorghe Falcă (Arad) şi Ilie 
Bolojan (Oradea) au semnat, la Timişoara, documentele de înfiinţare a Alianţei Vestului, iniţiativa prin care se 
doreşte în special atragerea de fonduri europene pentru dezvoltarea economică a zonei de vest a ţării. 
Iniţial, acţiunea celor patru primari a fost numită Patrulatera Vestului, însă având în vedere interesul mare pentru 
proiect arătat de alte administraţii publice locale din această parte de ţară, odată cu semnarea acestui document, 
numele asocierii s-a schimbat din Patrulaterala Vestului în Alianţa Vestului (AVE), pentru a se evidenţia caracterul 
ei deschis. 
Semnarea documentului de înfiinţare a avut loc la sediul Primăriei Timişoara. 
(Sursa: news.ro) 
 

 Un român, pe post de director în Banca de Investiţii a Rusiei. România deţine acţiuni la această bancă 
Banca Internațională de Investiții a Rusiei, ce urmează să-și mute sediul din Moscova la Budapesta, primește de la 
guvernul ungar privilegii și imunități de-a dreptul alarmante. Potrivit unui portal de ştiri de la Budapesta, angajaţii, 
clienții și colaboratorii băncii vor avea imunitate diplomatică, chiar dacă nu sunt diplomaţi. 
Statul ungar va pune la dispoziția băncii ruseşti clădirile și facilitățile cerute. Mai mult, toate costurile - inclusiv 
renovarea, închirierea unor spații și paza - vor fi asigurate din bani publici, adică sunt costuri suportate chiar de 
cetățenii Ungariei. 
Nemaiîntâlnit, autoritățile de la Budapesta nu vor avea voie să intre în clădire dacă nu li se permite accesul. Va fi 
deci o adevărată fortăreață, păzită de un număr suficient de polițiști și ofițeri, pe care tot Guvernul ungar trebuie 
să-i pună la dispoziția băncii. 
Inclusiv paznicii vor avea voie să intre în clădire doar pe bază de invitație. 
Noul sediu va beneficia de imunitate în cazul oricăror proceduri de expropriere, activele băncii nu se vor afla sub 
incidența restricțiilor, reglementărilor sau altor forme de control din partea autorităților ungare. 
Cu alte cuvinte, banca nu poate fi investigată, controlată sau monitorizată în niciun fel. De asemenea, va fi scutită 
de la plata taxelor și comisioanelor legate de exportul-importul de diverse servicii. 
Jurnaliștii din Ungaria se întreabă, în acest context, cum de a acceptat Guvernul aceste condiții - explicația oficială 
ar fi că odată cu mutarea sediului băncii la Budapesta, Ungaria va deveni un hub financiar internațional. 
Replica experților : Banca Internațională de Investiții a Rusiei e una extrem de mică: bilanțul său reprezintă doar 
2,5% din cea mai mare bancă ungară - OTP, ceea ce o face a 17-a bancă din Ungaria. 
Implicațiile sunt mult mai mari. Peste 50% din acțiunile băncii rusești sunt deținute de Bulgaria, Cehia, Slovacia, 
România și Ungaria, în vreme ce Rusia deține 40%. 
Noul sediu ar urma să fie gata anul acesta și va deveni operațional în cel mult 2-3 ani. 
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Şi un detaliu interesant: fostul şef al Trezoreriei statului din cadrul Ministerului Finanţelor, Ştefan Nanu, s-a 
angajat în martie 2018 la Banca Internaţională de Investiţii cu sediul la Moscova. A obţinut prin concurs postul de 
director al Departamentului de Finanţare Structurată şi Datoriei. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Comisia Europeană alocă României 18 milioane de euro prin programul de încurajare a consumului de fructe, 
legume și lapte în școli 
Din cele aproape 18 milioane de euro puse la dispoziția României, 6.86 milioane de euro sunt destinate încurajării 
consumului de fructe şi legume în şcoli, iar 10.8 milioane de euro sunt destinați programului de distribuire a 
laptelui în şcoli. 
Programul are un scop educațional și vine în completarea activităților desfășurate la nivel național. 
Comisia a publicat și un raport de care arată că în anul școlar 2017-2018, aproximativ 159.000 școli din UE au 
participat în acest program. 
În perioadă menționată, o cantitate totală de 255.500 de tone de fructe şi legume proaspete şi 178 de milioane de 
litri de lapte au fost distribuite şcolarilor europeni graţie unei sume de peste 182 milioane euro de la bugetul UE. 
Comisarul european pentru Agricultura şi Dezvoltare Rurală, Phil Hogan, a declarat: "Graţie acestui program, 
tinerii noştri cetăţeni pot beneficia de produse alimentare hrănitoare, sigure şi de calitate ridicată pe care 
fermierii europeni le produc, învățând simultan de unde provin acestea. 
Comisia este mândră să contribuie la această călătorie educațională importantă, încurajând obiceiurile sănătoase 
de la o vârstă fragedă". 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Parlamentul European a aprobat interzicerea obiectelor de unică folosinţă din plastic 
Parlamentul European a votat miercuri interzicerea la nivel european a obiectelor de unică folosinţă din plastic, 
cum ar fi paiele, tacâmurile şi beţişoarele pentru curăţarea urechilor, într-o încercare de a reduce poluarea 
mărilor şi oceanelor, potrivit France 24. 
Proiectul de lege fusese deja aprobat în cadrul negocierilor cu statele membre. Măsura va intra în vigoare în 2021 
şi a fost aprobată cu 560 de voturi pro şi doar 35 contra. 
Vicepreşedintele Comisiei Europene, Frans Timmermans, a declarat că Europa nu este cea mai mare sursă de 
poluare cu plastic, dar această măsură ar putea servi drept exemplu pentru restul lumii. "Ţările din Asia sunt 
foarte interesate de măsurile pe care le luăm în acest sens, cele din America Latină la fel", a declarat oficialul. 
"Chiar dacă poluarea pe care o producem este relativ limitată, schimbarea modelului nostru economic are un 
impact global", a adăugat el. 
Pe lângă interzicerea produselor de unică folosinţă din plastic pentru care există alternative, Uniunea Europeană 
va încuraja statele membre să reducă utilizarea ambalajelor din plastic şi să introducă reguli mai stricte în ceea ce 
priveşte etichetarea. 
Noua lege stabileşte şi ţinte în ceea ce priveşte reciclarea. Astfel, până în 2029, 90% din sticlele din plastic ar 
trebui să fie colectate selectiv şi reciclate. De asemenea, până în 2025, aceste recipiente vor trebui să conţină cel 
puţin 25% plastic reciclat, procent care va trebui să crească la 30% până în 2030. 
Potrivit Comisiei Europene, produsele care vor fi interzise prin această lege reprezintă 70% din deşeurile care 
ajung în mările şi oceanele lumii. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Parlamentul britanic RESPINGE toate alternativele la Brexit/ Theresa May anunţă că demisionează doar dacă 
vor fi înregistrate progrese 
Membrii Parlamentului britanic au respins miercuri seară toate cele opt alternative propuse pentru gestionarea 
procesului de ieşire al Marii Britanii din Uniunea Europeană, relatează BBC. 
După preluarea controlului asupra procesului Brexit de la Guvern, parlamentarii au avut miercuri seară o serie de 
voturi „indicative”, în cadrul cărora nicio alternativă nu a obţinut o majoritate. 
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Printre cele opt variante votate de parlamentari s-a numărat menţinerea Marii Britanii în uniunea vamală, 
propunere respinsă cu un raport de voturi de 272/264 şi organizarea unui nou referendum, propunere respinsă cu 
un raport de voturi de 295/268. 
Ministrul britanic pentru Brexit, Steven Barclay, a declarat că rezultatele votului indicativ de miercuri a întărit 
poziţia Guvernului, conform căreia acordul negociat de prim-ministrul britanic Theresa May este cea mai bună 
variantă. 
„Rezultatul procesului prin care a trecut Camera Comunelor întăreşte convingerea noastră că acordul negociat de 
Guvern este cea mai bună opţiune”, a declarat Barclay. 
Planul alternativ propus de Partidul Laburist, care includea „o aliniere strânsă” la piaţa unică şi protejarea 
drepturilor angajaţilor, a fost respins cu un raport de 307/237. 
Alte cinci alternative, printre care ieşirea Marii Britanii din UE fără un acord, aşa-numitul plan al Pieţei Comune 
2.0, care prevedea rămânerea în Zona Economică Europeană şi revocarea Articolului 50, au fost de asemenea 
respinse. 
Parlamentarul conservator Sir Oliver Letwin, care a iniţiat aceste voturi „indicative”, a declarat că lipsa majorităţii 
pentru fiecare alternativă este un lucru „dezamăgitor”. 
Letwin a cerut ca alternativele să fie votate din nou luni, în cazul în care acordul negociat de Theresa May nu este 
aprobat până atunci. 
THERESA MAY A TRANSMIS CĂ VA DEMISIONA DOAR DACĂ VOR FI ÎNREGISTRATE PROGRESE ÎN PROCEDURA 
BREXIT: SUNT DISPUSĂ SĂ MĂ RETRAG MAI DEVREME DECÂT INTENŢIONAM 

Premierul Marii Britanii, Theresa May, le-a transmis miercuri seară parlamentarilor din cadrul Partidului 
Conservator că va demisiona dacă se vor înregistra progrese în procedura privind retragerea ţării din Uniunea 
Europeană. 
Theresa May a declarat că vrea o tranziţie „cât mai elegantă" „după aprobarea Acordului privind retragerea ţării 
din UE", a declarat deputatul conservator Simon Hart, citat de Sky News. Informaţia a fost confirmată de surse 
citate de BBC. „Sunt pregătită să mă retrag din funcţie mai devreme decât intenţionam în scopul asigurării unui 
Brexit uşor şi ordonat", a declarat May, conform unui alt deputat conservator. 
Downing Street a confirmat că premierul Theresa May a propus să demisioneze în anumite condiţii. „Ştiu că există 
dorinţa pentru o nouă abordare şi pentru o nouă conducere în a doua etapă a negocierilor pe tema Brexit. Eu nu 
voi sta în calea acestei abordări", a declarat Theresa May, conform unui comunicat al Downing Street citat de Sky 
News. 
„Ştiu că unele persoane sunt preocupate că, dacă va fi aprobat Acordul Brexit, eu voi asuma mandatul de a trece 
în a doua etapă fără dezbaterea pe care trebuie să o avem. Nu voi face acest lucru. Sunt dispusă să mă retrag din 
funcţie mai devreme decât intenţionam, pentru a face ceea ce este corect pentru ţară şi pentru partid. Le cer 
tuturor persoanelor din această sală să susţină acordul, pentru a finaliza datoria istorică de a aplica decizia 
poporului britanic şi de a părăsi Uniunea Europeană în mod uşor şi ordonat", a afirmat Theresa May la o reuniune 
a Partidului Conservator. 
Marea Britanie ar urma să părăsească Uniunea Europeană pe 12 aprilie în cazul în care Camera Comunelor nu va 
aproba Acordul Brexit. Dacă documentul va fi aprobat, Marea Britanie va părăsi UE pe 22 mai. 
Marea Britanie urma să se retragă din UE pe 29 martie, dar Camera Comunelor a aprobat un plan al Guvernului 
Theresa May de a solicita amânarea Brexit până cel puţin pe 30 iunie. 
(Sursa: Mediafax) 
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